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MUSIKAN, EMAKUMEOK 
LAN HANDIA EGITEN ARI GARA 

IKUS GAITZATEN

Duela gutxi entzun diogu kantari 
ezagun bati berak ez duela musikaren 
barruan emakumeen eta gizonen 
arteko bereizketarik ikusi. 
Ez da musikan bakarrik gertatzen, baina 
hori horrela ikusten duena gizon bezala 
dituen pribilegioei begira bizi da. Musi-
ka eskoletako edo kontserbatorioetako 
irakasle eta ikasle gehienak emakumeak 
dira, baina musikaren beste arlo guztie-
tan, asko kosta zaigu ikusgarriak izatea. 
Lan handia egiten ari gara ikus gaitzaten. 
Esate baterako, Zea Maysek bideoa ederra 
egin du. Sekulako emakume taldea osatu 
du Elektrizitatea abestiaren urteurrena 
ospatzeko. Hor dauden emakumeak zein 
baino zein indartsuagoak dira, baina ez 
badugu indar hori nahita erakusten, ez 
gaituzte ikusten. Oraindik ere jaialdi as-
kotako karteletan gizonezkoak dira gehie-
nak edo denak; ez dago orekarik. 

Pedagogian, beraz, emakumeak dira 
gehienak. Ikasketetatik musikari 
izateko bide horretan katea apurtu 
egiten da? 
Orkestra zuzendarien artean, esate bate-
rako, hamar gizoneko emakume bakarra 
dago. Boterea maneiatzea eskatzen duten 
postuetan, edo ardura gehigarriren bat 
dutenetan zein taldeak kudeatu behar 
direnean, kosta egiten da emakumeak 
ikustea. Gure gizartearen egiturak zeri-
kusi zuzena du horretan, jakina. Kontzi-
liazioa eta zaintza emakumeekin lotu dira 
historikoki, eta badirudi, arduraren bat 
hartzen badugu etxetik kanpo, berez guri 
omen dagokigun beste lan hori ezingo 
dugula egin. Horrek inkontzienteki zaildu 
egiten digu ardurak hartzea, baina epaia-
ren beldur ere bagara askotan. Agian, 
behar duguna ez da bakarrik emakumeek 
halako ardurak hartzea; ondo legoke ar-

dura postuetan dauden gizonek histo-
rikoki emakumeoi egotzi zaizkigun lan 
horiek egiteko aurrerapausoa ematea. 
Horrek oreka bat izaten lagun dezake. 

Lehengoan, esate baterako, Albert Se-
rra zuzendaria entzun nuen esanez bere 
filmetako muntatzaileei inplikazio osoa 
eskatzen diela, eta seme-alabak dituztela 
esaten badiote, ez dituela bere lanean 
nahi. Litekeena da zuzendaria bere per-
tsonaia istrioniko horretatik egotea hala-
koak esaten, baina bizitza lana baino as-
koz gehiago da. Ni ere obsesionatzen naiz 
nire lanarekin. Azken batean, gauza bat 
asko gustatzen zaizunean, obsesio pun-
tu horretan aurkitzen duzu bidea, baina 
zure inguruan jendea dago. Gizonei ira-
katsi zaie beste guztia uztea dela gauzak 
egiteko modu bakarra, baina emakumeen 
kasuan, zigortu egiten gaituzte halako 
ardurak hartzen baditugu. 

Inguruan dituen emakume sortzaileek halakorik izateak harritu 
egiten du, baina berak urte askotan izan du iruzurtiaren 

sindromea. Irauteak erakutsi dio, ordea, gauza asko ondo ere egin 
dituela. 2021ean Espainiako Estatuko Goya saria irabazi zuen 

Maite Arroitajauregirekin Akelarre pelikularen musikagatik.
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Agian, jenioaren mitoak eragina 
izango du. Hau da, jenioak hala dira 
jenio diren gai horretan, eta beste 
guztian desastreak izatea barkatu 
egiten zaie. 
Jakina! Figura hori erromantizatuta 
dago: jenioak direnez gauza konkre-
tu batean, beste arloetan edozer egin-
da ere, barkatu egiten zaie. Bada, nire 
ustez, izan zaitezke jenioa fisikan edo 
sukaldean edo musikan, baina ez ba-
daukazu bizitzarako beste gaitasunik, 
agian, hain jenioa ere ez zara. Artista 
izatea zerbait lurtarragoa da. Zerga-
tik naiz ni beste batzuk baino artista-
goa? Edonor izan daiteke artista berez, 
baina gutxik daukagu sortzen dugun 
horretatik bizitzeko pribilegioa. Nire 
kasuan, Arte Ederrak ikasi nituen, eta 
nire inguruak onartu egin du egiten 
joan naizen bidea. Hasieran banuen 
mamu bat nire gainean: ia ezinezkoa 
da arteetatik bizitzea. Nire familiak ez 
zuen uste artista izatera iritsiko nintze-
nik, baina gertatzen joan diren gauzak 
onartu egin dituzte, eta nik uste dut 
jende batek izan ez duen pribilegioa 
izan dudala zentzu horretan. 

Galdetu duzu ea zergatik zaren 
beste batzuk baino artistagoa. 
Gogoratu naiz, Bizkaiko Emakume 
Sortzaileen Topaketetan 
mahai inguruan izan ginela eta 
iruzurtiaren sindromeaz jardun 
zinen. Harritu egin ninduen.
Emakume sortzaile gehienok izan dugu 
edo dugu sindrome hori, baina harri-
tu egiten gaitu gure parekoek izateak. 
Sistemak erakutsi digu ez ditugula ger-
tatzen zaizkigun gauza onak merezi. 
Zuretzat aurreikusten zuten bidetik 
ateratzen bazara, eta gauzak ondo ate-
ratzen bazaizkizu, kasualitatea dela 
esango dizute, eta ondo ateratzen ja-
rraitzen badute, zortea. Kontua da ez 
dela beti zorte kontua.

Lanaren emaitza da gehienetan.
Lan asko egin behar da, baina lan hori 
bideratzen ere jakin egin behar da. Jen-
de on asko dago bere gaitasunak gara-
tzeko aukerarik ematen ez dion inguru 
batean harrapatuta. Dena den, ema-
kumeoi gauza asko eskatzen zaizkigu 
gure lana ondo egiteaz gain. Egoteko 
modua zaindu egin behar dugu, ezin 
dugu nabarmenak izan. Zenbat aldiz 
ikusi ditugu emakumeak hunkituta sari 
bat jasotzen? Nahiko nituzke gizonak 
ere ikusi hitzik asmatu ezinda, baina 

publikoki apurtzeko beldurra daukate. 
Guk erresilientzia hori landu dugu, eta 
badakigu hausten bagara ere, zutituko 
garela. Beraz argi dago sistema hetero-
patriarkala ez dela haientzat ere ona. 
Gurekin gogorragoa da sistema, baina 
beti gogorrarena egin beharra ere, ez 
nuke nahi. Gero, rol horietatik sortzen 
dira patroi sozialak.

Etorkizunean mahai inguruetara 
edo hitzaldietara joango banintz, nire 
lanaz hitz egin nahi nuke: erabiltzen 
ditudan teknikez… Momentuz, ordea, 
etengabe ari gara esaten zenbat kosta 
zaigun hemen egotea, eta beharrezkoa 
da esperientzia horiek mahai gainean 
jartzea. 

Musikaren barruan, zinemako 
musika sortzen duzu zuk. Arrazoi 
bereziren bat dago?
Ibilian egin dudan bidea da. Umeak gi-
nenean, etxean telebista eta urrutiko 
aginte bakarra zeuden garaian, familia 
osoa elkartzen ginen filmak ikustera. 
Zinemako musika, niretzat, konparti-
tutako une horiek eta fantasia da. Arte 
Ederrak ikasi nituen nik, baina kon-
tserbatorioan ere banenbilen eta bibo-
lina jotzen nuen. Ikus-entzunezkoetan 
sartu nintzen berezitasun moduan, eta 
bide biak nahastu ziren. Garai hartan 
filmetako soinu banden diskoak eros-
ten nituen, eta berriz hasi nintzen fil-
mak ikusten. Fakultatean laburren bat 
edo bideoren bat egiten genuenean, 
musika nire kontu uzten zuten, eta han 
ezagutu nuen Borja Kobeaga.

Lehen film laburra egin zuenean, La 
primera vez, musika jar niezaion eskatu 
zidan. Goxotasun handiz kontatutako 
historia zen, Maribi Bilbao zen prota-
gonista eta asko ikusi zen. Bibolina har-
tu nuen, eta tango bat konposatu nuen 
neuk nahi izan nuen moduan: kontra-
puntuaren ikuspegitik ondo edo gaizki 
dagoen begiratu gabe. Hori bai, maita-
sun eta errespetu handiz. Lau ahotsak 
neuk grabatu nituen, eta musika pie-
za egin ondoren hasi ziren laburraren 
grabaketak. Maribi Bilbaok tango hura 
jartzeko eskatzen omen zuen graba-
ketak hasi orduko, eta oso leku polite-
ra iritsi nintzen pieza horrekin. Nik ez 
nuen umetan esaten filmetarako mu-
sika egingo nuenik, baina labur horrek 
bide bat ireki zidan. 

Pentsatzen dut hortik aurrera 
enkarguak iritsiko zitzaizkizula. 
Asko ikusi zen labur hori, eta deiak 

 Aran 
Calleja
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 “Umetan familian elkartzen ginen 

Alfred Hitchcocken ordua ikuste-

ra. Gero bere filmetan erabiliko 

zituen eszenak eta berezitasunak 

kontatzen zituen. Musika hura 

barruraino sartuta neukan, orain-

dik ere gogoratzen dut”. Musika 

ahapetik kantatu digu irribarrez, 

eta pasioz. “Beste planeta batera 

eramaten ninduen”. Ez omen zuen 

filmetarako musika egitearekin 

ametsik egin Aran Callejak, baina 

Arte Ederrek eta bibolinak harai-

no eraman dute.



jaso nituen, baina oso iruzurti 
sentitzen nintzen ez nuela-
ko konposiziorik ikasi. Nik 
bibolina eta armonia ikasi 
nituen eta kontrapuntua 
ikasten hasi arren, ez nuen 
amaitu. Lanean jarraitu 
nuen, baina irudipena nuen 
halako batean harrapatu 
egingo nindutela, eta norbaitek 
esango zidala ea zer demontre egi-
ten nuen lan honetan. Ez zen halakorik 
gertatzen, ordea! Eta lana eskaintzen zida-
ten, eta gauzak serioago jartzen hasi ziren, 
eta nik larrialdi handiko momentuak izan 
nituen. Dena den, ausardia izan dut, eta 
bidea asmatuz joan naiz ibili ahala. Biboli-
na erabiltzen nuen gauza guztietarako eta 
antzerako munduetan nenbilen beti: kla-
sikoa, countrya eta folka. Pentsatzen nuen 
beste zerbait eskatzen bazidaten ezingo 
nuela egin. 

Bistan dago, ordea, baietz, ahal izan 
duzula.
Nire kabuz hasi nintzen teknologia ikas-
ten, eta 31 urte nituela, SGAEk Bostoneko 
Breklee musika eskolara joateko beka 
deialdia argitaratu zuen. Lagun batek be-
rotu zidan burua aurkezteko eta lehen 
fasea pasatu egin nuen. Madrilera joateko 
deitu zidaten epaile batzuen aurrean pie-
za bat jotzera. Ez nuen uste hartuko nin-
dutenik, baina joan egin nintzen. Darol 
Anger izeneko konpositore baten pieza 
bat prestatu nuen.

Iritsi nintzen Madrilera eta 
film bat ematen zuen korri-
doreetako giroak: jendea 
eskalak abiadura bizian 
jotzen ari zen, arpegioak 
egiten… eta ni han nire 
country piezarekin. Nik 

oso gauza berezietan jarri 
izan nuen arreta beti, eta ez 

nuen teknikarik. Jo nuen nire 
pieza hura gizon haien aurrean, 

eta galdetu zidaten ea zergatik aukeratu 
nuen Darol Anger. Pentsatu nuen, “kito! 
Harrapatu naute!”. Eta nik ez nekien or-
duan, baina Darol Anger Berkleeko ira-
kaslea zen eta grazia handia egin zien nik 
ez jakiteak.

Hirugarren fasera pasatu ninduten. 
Hirugarren fase hartan tipo batekin el-
karrizketa bat izan nuen ingelesez. Ez 
zidan akademiaz ezer galdetu: bizitzaz 
hitz egin genuen, eta hartu egin ninduten. 
Ez nintzen, inondik ere, gehien zekiena, 
ez nintzen han aurkeztu zen onena, baina 
Bostonera joan nintzen. Zerbaitek klak 
egin zidan barruan, eta ulertu nuen tek-
nika baino zerbait gehiago behar dela 
artista izateko. Ezaugarri askoren batura 
da, zortea ere egongo da tartean, baina 
norberarengan konfiantza izatea beha-
rrezkoa da. Eta norberarengan konfian-
tza hartzeko karrera luzea egin behar da. 

Batzuetan zuk erabaki gabe gertatzen 
dira gauzak. Leku batean gustura 
sentitzen zarelako.

Ni beti fidatu naiz nire instintuarekin, 
eta eutsi nauten lagunak izan ditut in-
guruan. Horrek asko lagundu dio nire 
sortze prozesuari. 

Zure sortze prozesuan badago zerbait 
fisikoa, musika jarri behar diozuna. 
Ez dirudi prozesu abstraktua denik.
Urteak pasatu dira eta guztia magikoa 
da oraindik. Gauza askoren batura da: 
gidoia, zuzendariarekin daukazun kone-
xioa… Zuzendariak erreferentziak ema-
ten dizkizu askotan: berak zer uste duen, 
ze beste pieza gustatzen zaizkion… Ni 
hortik hasten naiz filmaren atmosferak 
izango dituen koloreen bila. Gauzak for-
ma hartzen ari direla ikusten dudanean, 
zuzendariari ematen diot zirriborroa eta 
hark esaten dit zer gustatu zaion eta zer 
ez, eta ni ere ulertzen hasten naiz zer den 
berak nahi duena. Lana kolektiboa da 
zentzu horretan.

Zenbait unetan acting-a ikusteak la-
guntzen dizu, baina ni gidoia irakurtzetik 
hasten naiz. Filma grabatzen hasten dire-
nerako, denbora badago behintzat, zer-
bait idatzita izatea gustatzen zait. Dena 
den, irudiak agintzen du, eta ez da erabat 
sortze prozesu librea. Kasu batzuetan ez 
egotea erabaki behar duzu. Agian, badago 
eszena bat musikarik behar ez duena, eta 
hori onartzen jakin egin behar da. 

Irudiak agintzen du. Inoiz ez duzu 
beldurrik izan zure lana bigarren 
planoan gelditzeko?

Pentsatzen nuen 
norbait etorriko 

zitzaidala esatera ea 
zer demontre egiten 
nuen lan honetan”
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Ez. Film bat puzzle bat bada, musika pieza 
bat da, eta irudiaren menpean egon behar 
du. Informazioa gehitzen du, bai; informa-
zio abstraktua agian, baina informazioa. 
Hala ere, musika bigarren planoan man-
tentzea ere bada gure lana. Sekuentzia ba-
tzuetan  musikak protagonismoa du. Esate 
baterako, orain zinema aretoetan dagoen 
Marco filmean izan ditut halako batzuk. 
Hala ere, gehien gustatzen zaidana zera 
da: ikustea nola betetzen dituen musikak 
narrazioan dagozkion funtzioak han da-
goela erabat igarri gabe. 

Bide luzea egin duzu. Sariek 
laguntzen dute?
Ikusgarritasuna ematen dute eta zure 
buruarengan konfiantza irabazten la-
guntzen dizute. Edozelan ere, saria 
irabazi eta gero lanean jarraitu behar 
duzu. Maite Arroitajauregi eta biok Goya 
irabazi genuen Akelarre filmerako egin-
dako lanarekin. Egia da harrezkero lan 
gehiago egin dudala. Bidean geratu eta 
arnasa hartzeko aukera eman zidan, bai-
na izan zuen alde txarra ere. Nik ez nuen 
benetan sinisten sari hori merezi nue-
nik, eta halako momentuak gozatu ahal 
izateko, zure buruari eman egin behar 
diozu merezi duzula sinisteko baimena. 

Maite Arroitajauregi eta biak 

elkarrekin lanean jarraitu duzue?
Kuriosoa da, ze orduan elkartu ginen 
lanerako lehen aldiz, eta jendeak pen-
tsatzen zuen urteak generamatzala el-
karrekin lanean. Harrezkero egin ditugu 
Irati-ren soinu banda, zinemaldiko sinto-
nia eta Eneko Sagardoyren Betiko Gaua 
film laburrerako musika, esate baterako. 
Paul Urkijoren lan berrian ere ari gara. 

Orain halako sari bat jasoz gero, 
sinetsiko zenuke merezi duzula? 
Baietz uste dut.

Bidea egiten ari zara, beraz.
2020tik hona lana egin dut nire burua-
rekin, eta lana profesionalki. Oso harro 
nago lau urte hauetan egindakoekin: Ira-
ti, Marco, Cinco Lobitos… Orain gertatuko 
balitz sari bat irabaztea, gozatu egingo 
nuke, eta eskertu. Nire barruan bizi den 
ume beldurtia aterako balitz ere, ez nuke 
ezkutatuko. Erreferenteak garela ulertu 
behar dugu, bidea egin dugula, esker ona 
jasotzea ederra dela… Askotan gertatu 
zaigu emakumeoi gauzak gaizki egingo 
ditugun beldurrez, egin gabe utzi ditugu-
la, eta geure buruari gauza ez hain onak 
egiteko aukera ere eman behar diogu. 

Fokoetatik urruti ezagutu zintudan: 
aniztasun funtzionala duten gazteen 

audizio bat zen, haien musika 
terapeuta zinen.
Kontzertu horietan negarrari eusteko 
lanak izaten ditut. Musikoterapiari es-
ker gauza ez-perfektuen balioa ikasi 
dut. Orain ez zait perfekzioa interesa-
tzen. Nire buruari asko eskatu izan diot 
beti, eta gero, gazte haiekin jartzen naiz 
Sergio Dalma, Rocio Jurado, Shakira eta 
haiei gustatzen zaizkien kantuak kanta-
tzen eta lur hartzen dut. Ez daude ondo 
edo gaizki ari diren begira: libre kanta-
tzen dute. Horrek indar izugarria dauka! 
Purua da! Haiek irakatsi didate burutik 
irten eta bihotzera joaten. 

Onartzen dut begiratzen nizula eta 
pentsatzen nuela “neska honek Goya 
bat dauka, eta hemen dabil!”. 
Erritualaren parterik garrantzitsuena 
haien ilusioa da, eta egun hartan zu etor-
tzeak ere asko hunkitu ninduen. Geuk 
gonbidatu zintugun, eta etorri egin zi-
nen. Goya sariak denborarekin hartu du 
zentzua; esate baterako, musika esko-
lara eramateko eskatu zidatenean edo 
nire gurasoek auzora eraman zutenean. 
Kontua da nik musikoterapia egiten du-
danean zinema oso urrun dagoela, baina 
zinema egiten dudanean musikoterapia 
eta adierazpen libre horiek guztiak hor 
daude. 
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